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Mødet blev afholdt på Gedser Fuglestation 1. og 2. april 2023. 

Tilstede: Iben Hove Sørensen (IHS) (VU), Søren 

Mygind (SM) (Gedser Fuglestation), Ole Friis 

Larsen (OFL) (DOF’s hovedbestyrelse), Simon 

Siggaard Christiansen (SC) (Skagen), John 

Frikke (JF) (DOF Sydvestjylland), Bo Kayser 

(BK) (DOF Storstrøm) samt Anders Wiig 

Nielsen (AWN) fra Feltornitologisk Udvalg 

(Kun lørdag.) 

Afbud: Henning Ettrup (HE) (Danmarks 

Ringmærkerforening) Bent Jakobsen (BJ) 

(Blåvand) Jacob Jensen (JJ) (Fuglenes Hus) og 

Peter Kristensen (PK) (DOF Nordjylland). 

 

 

 

Administrative punkter 

Punkt 0. Velkomst ved formanden 

JF bød velkommen til mødet og til udvalgets nye medlem, Søren Mygind, som repræsenterer 

ringmærkningsdelen på Gedser Fuglestation. 

Punkt 1. Valg af referent, og ordstyrer 

Referent: BK. Ordstyrer: JF. 

Punkt 2. Godkendelse af referat fra forrige møde 

Referatet fra mødet i Fuglestationsudvalget (FSU) den 22.-23 oktober 2022 blev godkendt få uger 

efter mødet og er publiceret på FSU-hjemmesiden. Der var ikke yderligere bemærkninger til det. 

Opfølgning på en række punkter indgår i nærværende dagsorden. 

Punkt 3. Godkendelse/fastlæggelse af endelig dagsorden 

JF ønskede et punkt ind vedrørende et forslag om et nyt projekt om ungfugleprocenter blandt 

ringmærkede Afrika-trækkere i ringmærkningsmaterialerne fra fuglestationerne. Det blev besluttet 

at lægge dette punkt ind under pkt. 6 vedr. samarbejdet med VU. 

Ellers blev dagsordenen godkendt og den afspejles i dette referat.  

Punkt 4. Fastlæggelse af dato og sted for næste møde i FSU 

Den 9.-10. december 2023 på Skagen Fuglestation. 

Øvrige punkter 

Punkt 5. Bemanding af FSU 

JF motiverede punktet og nævnte bl.a., at brugen af suppleanter overses fra flere sider. Foreslog, at 

vi hver især udpeger suppleanter – så vidt det er muligt. 

For Gedser Fuglestation vil BK spørge det nye styregruppemedlem, Tina Elley, om hun ønsker at 

være substitut i FSU for Gedser. Tina skal være daglig leder af de frivillige på fuglestationen. Tina 

Elley har efterfølgende sagt ja tak. 

IHS foreslog, at FSU får en kontaktperson hos DOF Ung. JF vil kontakte formanden for DOF Ung om 

dette. 

Fra mødet på Gedser Fuglestation med deltagere fra 
udvalget og fra fuglestationens styregruppe. 
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Punkt 6. Samarbejde mellem VU (DOF’s Videnskabeligt Udvalg) og FSU 

Der var en opfølgning på drøftelser fra tidligere FSU-møder vedrørende et tættere samarbejde 

mellem de to udvalg og vedrørende mulighederne for et fælles møde. 

IHS: VU har drøftet FSU’s projektliste. VU vil gerne have et fællesmøde med FSU og opfordrer 

desuden til, at der nedsættes skrivegrupper til nogle af projekterne, så de kan komme med til VU’s 

kommende skrive-workshop, som forventes afholdt i 2024.  

VU vil især gerne se på projekter med fuglestationsdata baseret på ringmærkning eller 

træktællinger.  

I den forbindelse vil IHS gerne senest 1. maj 2023 have tilbagemelding fra fuglestationerne i 

henholdsvis Blåvand, Gedser og Skagen om, hvilke projekter hver fuglestation ønsker at prioritere. 

Data, der ønskes bearbejdet på den kommende skrive-workshop, skal være samlet og sorteret på 

forhånd, så der kan være fokus på bearbejdning og analyse på selve workshoppen. Der skal helst 

også være mindst en navngivet person, som ønsker at arbejde med hvert prioriteret projekt. 

JF fremlagde på vegne af Hans Meltofte et 

forslag til et nyt projekt med afsæt i en 

oparbejdning af data fra Chr. Ø Fuglestation 

(Mikkel Lausten). Projektet går ud på at få 

beskrevet udviklingen i andelen af ungfugle 

blandt ringmærkede Afrika-trækkere over tid, 

og kræver i visse tilfælde (i al fald i Blåvand), 

at en del af de ældste data skal tastet ind i 

ringdatabasen – eller gøres håndtérbare på 

anden måde. 

IHS mener, at det klart er et projekt som VU 

kan støtte, og JF tager det med på næste 

møde i Blåvandgruppen, og på GFU og i 

Skagen afklares det også snarest. På sigt kan 

data fra hele Norden inddrages i den interessante øvelse, som måske kan belyse, hvorfor en del af 

disse arter af småfugle er i tilbagegang. 

Punkt 7. Samarbejde mellem FeltUd og FSU 

AWN omtalte to af FeltUds kommende arrangementer, der afholdes i samarbejde med 

fuglestationerne. Her i blandt er to trækfuglebestemmelseskurser – et i Skagen i maj (rovfugle) og 

et i Blåvand i august (vadefugle). 

FeltUd kunne godt tænke sig, at fuglestationerne fremover sikrer sig, at observationer af sjældne 

fugle (Røde og grønne i DOFbasen) bliver meldt ud på Bird Alarm. Der blev etableret en 

messenger-gruppe, der kan formidle dette fremover til en bredere kreds. 

AWN oplyste, at udvalget gerne ser, at der udvikles en bedre DOFbase-app og efterspurgte, at 

også FSU pressede på for dette, således at app’en kan anvendes til trækregistrering i felten i 

overensstemmelse med fuglestationernes egne retningslinjer. Et hurtigt rundspørge viste, at ingen 

af de tilstedeværende anvender app’en til trækobservationer i dag. 

Endelig kunne AWN godt tænke sig, at gode historier fra fuglestationerne i højere grad blev 

publiceret med link fra notits på Netfugl, som Feltud samarbejder tæt med, og som efterspørger 

feltornitologisk nyt fra bl.a. fuglestationerne. 

JF: FeltUd vil gerne, at samarbejdet går begge veje. Fuglestationerne kunne også lave noget for 

FeltUd-folket. 

En flot Fløjlsand han lå i læ ved p-pladsen på Gedser 
Odde. 
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Punkt 8. Øget synlighed af fuglestationerne i DOF’s medier – artikler, FSU-hjemmeside m.v.  

I aprilnummeret af Fugle & Natur vil der blive bragt en større artikel om Gedser Fuglestation. 

Redaktør Karina Demuth forventes at lave tilsvarende artikler om Blåvand og Skagen Fuglestation. 

JF tager fat i Karina i forhold til Blåvand. 

Punkt 9. Fællesmøde mellem FSU og Gedser Fuglestations styregruppe 

I godt to timer var der fællesmøde mellem udvalget og Gedser Fuglestations styregruppe. 

Der var en god informationsudveksling og debat om mangt og meget såsom ledelse, 

økonomistyring, praktikophold og børneattester. Noget af det vigtigste var, at mødedeltagerne 

lærte hinanden så godt at kende, at det fremover vil være lettere at tage kontakt til hinanden. 

Punkt 10. FSU-kurser i 2023 

HE har tidligere oplyst, at der vil blive afholdt et begynderkursus i ringmærkning, vist nok i Gedser 

til august. 

SC fortalte, at han har lavet materialer til et kursus for øvede ringmærkere, og at kurset vil blive 

afholdt på Skagen, Blåvand eller Gedser Fuglestation 17.-20. august 2023.  

Eventuelt vil der på et tidspunkt blive afholdt et dyreetisk kursus med fokus på håndtering af fugle. 

JF vil kontakte AWN om, at FSU gerne vil medvirke på det vadefuglekursus, som FeltUd vil afholde i 

Blåvand 12.-13. august 2023. OFL vil i givet fald også medvirke til dette kursus, hvor formålet for 

FSU skal være at fortælling om vigtigheden af træktællling og at afprøve det i praksis. 

Punkt 11. Fuglestationernes økonomiadministration 

Med afsæt i analysen vedrørende Gedser Fuglestations økonomiadministration (notat fra BK af 

25.3.2023) drøftedes muligheder og begrænsninger. 

 

Gedser Fuglestations styregruppe havde et møde i februar. Man ville gerne flytte bogføring og 

regnskab fra DOF Storstrøms kasserer. Det blev besluttet at undersøge den løsning, som Fuglenes 

Hus tilbyder i forhold til den hidtidige lokale løsning. Fuglestationen fandt ved sammenligning af de 

to løsninger, at der ikke var fordele ved den af Fuglenes Hus tilbudte løsning, men til gengæld en 

del forringelser.  

https://www.gedserfuglestation.dk/om-fuglestationen/styregruppen


 

5 

 

• Administrationen af økonomibilag (fakturaer, udbetalinger af diæter m.m.) ville blive teknisk 

vanskeligere og mere tidskrævende end hidtil for de frivillige ved fuglestationen.  

• Gedser Fuglestation ville miste mulighed for at gå ind via netbank og se posteringerne på 

fuglestationens konto. 

• Gedser Fuglestations frivillige, som i dag har Dankort til fuglestationens konto i Møns 

Bank, skulle i stedet anvende MasterCard fra DOF, hvilket ikke i samme grad godtages 

som betalingsmiddel i lokalområdet. 

• Gedser Fuglestations regnskab arbejder med et større antal konti, som giver fuglestationen 

et godt overblik over økonomien. Fuglenes Hus ville have fuglestationen til kun at have 

betydeligt færre konti. 

• Gedser Fuglestations økonomi ville blot blive et lille hjørne af DOF’s konto i Merkur 

Andelskasse. Fuglestationen ville ikke en gang få sin egen konto i andelskassen. 

• Endelig gav de lange reaktionstider fra Fuglenes Hus i denne indledende fase bekymring 

for, at noget lignende ville fortsætte ved en eventuel idriftsætning.  

På baggrund af denne analyse vedtog Gedser Fuglestations styregruppe på et møde den 25. marts, 

at man blot overflytter den lokale løsning fra DOF Storstrøms kasserer til administrationen for 

Gedser Fuglestation. 

Blåvand Fuglestation havde også overvejet at gå over til en løsning forvaltet af Fuglenes Hus, men 

forventer nu at fortsætte med en lokal løsning. Den lokale løsning skal dog undergå nogle 

forbedringer i forhold til nu. 

Punkt 12. Indtægtsdækkende virksomhed på fuglestationerne 

BK: Gedser Fuglestation har i to omgange fået tilskud fra Guldborgsund Kommunes 

biodiversitetspulje, i alt omkring 90.000 kr. 

JF: Blåvand har ikke søgt penge i 2022. 

SC: Skagen har modtaget vildt mange projektpenge, i alt 600.000 kr. i 2022. For 2023 er der 

forventning om ca. 300.000 kr. i eksterne midler. 

Alle: Der blev talt om evt. at lave en fælles ansøgning til Veluxfonden (Gråt Guld) om diverse 

materialer. OFL vil se på det i løbet af sommeren. 

JF tjekker status for ’arvens løbetid’ i forhold til de fremtidige tilskud til fuglestationerne fra DOF 

(Sigrid Andersen).   

Punkt 13. Strategi og handleplaner for DOF’s fuglestationer 

DOF’s nuværende strategi for fuglestationerne løber fra 2019 til 2024. Til denne strategi hører 

nogle handleplaner. Det er dermed ved at være tid til for FSU til at afrapportere til DOF om, hvilke 

resultater som blev opnået i perioden 2019-24, og at udarbejde en strategi for 2025-2029, så en 

sådan kan vedtages på efterårsrepræsentantskabsmødet i 2024. 

FSU vil i første omgang indhente inspiration til indhold i strategien for 2025-29 fra DOF’s 

hovedbestyrelse, Videnskabeligt Udvalg, Feltudvalget, Ringmærkerforeningen og andre. FSU vil 

bede om at få disse bidrag senest i december 2023.  

På baggrund af de modtagne tilbagemeldinger vil FSU både se tilbage og se frem. Udvalget vil til 

omkring 1. marts 2024 udarbejde et notat med status for perioden 2919-24 og strategi for 2025-29. 

Dette notat vil blive fremsendt til hovedbestyrelsen til godkendelse, så strategien efterfølgende kan 

blive vedtaget på DOF repræsentantskabsmøde i efteråret 2024. 

OFL vil bede hovedbestyrelsen om tilbagemelding. IHS vil tilsvarende bede VU, AWN FeltUd og HE 

Ringmærkerforeningen. 

Punkt 14. Rekruttering af personale og frivillige 

https://www.dof.dk/images/udvalg/fuglestations/dokumenter/FSU_Strategi_2019-24_september_2018.pdf
https://www.dof.dk/images/udvalg/fuglestations/dokumenter/FSU_Strategi_2019-2024_Handleplan_1.pdf
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Skagen 

SC: Har 3-5 som bor/arbejder på fuglestationen sæsonerne igennem. De arbejder med 

ringmærkning, træktælling m.m. 

SC foreslog, at de rekrutteringsansvarlige for Blåvand, Gedser og Skagen mødes midt på vinteren 

og fordeler tællere og ringmærkere. 

Blåvand 

JF: Fuglestationen har ikke fuld dækning på hverken træktælling eller ringmærkning i foråret 2023 

og efteråret er heller ikke helt på plads endnu. 

Gedser 

SM: Fuglestationen har etableret en Google Sheet løsning med oplysning om bemanding. Siden 

kan tilgås fra hjemmesiden og er naturligvis ikke mere opdateret end de oplysninger, som 

redaktørerne får tilsendt. En sådan løsning kunne let etableret for alle tre fuglestationer. 

Punkt 15. Ringmærkningscentralen, Ringmærkerforeningen og Videnskabeligt udvalg 

SC: Mht. Ringmærkningscentralen er der ikke sket det store rent konkret. SC har deltaget i et møde 

i Det Rådgivende Ringmærkningsudvalg. SM vil gerne deltage fremover på vegne af de tre 

fuglestationer.  

SC deltog i Ringmærkerforeningens årsmøde. Der blev talt en del om CES-sites og vanskeligheder 

ved at få dem til at køre. 

IHS gav status for VU. Udvalget har holdt to møder siden oktober. Udvalget har fået to nye 

medlemmer. Der planlægges med en skriveweekend i 2024. Fuglefagligt Symposium vil blive 

afholdt 15. september 2023. ”Spontantællinger” med tilhørende app er sat i drift.  

Punkt 16. Nyt fra de tre fuglestationer, herunder nye aktiviteter 

Blåvand 

JF: Det går godt med mange aktive unge på fuglestationen, men der er problemer med at få 

dækket både ringmærkning og træktælling. 

Blåvand arbejder på at fremtidssikre bemandingen, lige som der skal laves nye arbejdsbeskrivelser 

for ansatte. 

Gedser 

BK: Fuglestationen er i gang med en god forandring i ledergruppen og driften. 

Skagen 

SC: Efterårsperioden er forlænget til 30. november. Der er oprettet nyt CES-site ved Skarvsøen. Der 

vil blive gennemført meget natfangst i år. Skagen har i vinter udgivet en opdateret moniteringsplan.  

Punkt 17. Eventuelt 

Der var intet til dette punkt. 
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